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زیستبوم

ایلنا  آفریـــن امامـــی، مدیـــر 

کاخ  جهانـــی  میـــراث  مجموعـــه 
گلســـتان گفت: در جریان مرمت 
تالار برلیان، بخشی از کاشی هایی 
که در معماری اولیـــه این بنا به کار 

رفتـــه بود، یافت شـــد.

جمشـــید  ســـرهنگ  ایرنا  

محبـــت خانـــی، فرمانـــده یـــگان 
حفاظـــت محیـــط زیســـت گفت: 
سال گذشـــته ۳۵۱ هکتار و امسال 
۱۷۲ هکتار آتش سوزی در مناطق 
چهارگانه رخ داده است که امسال 
مـــدت  پارســـال در  بـــه  نســـبت 
مشـــابه، ۴۹ درصد کاهش وسعت 

آتش ســـوزی داشـــتیم.

مهر  ســـیدرضا مرتضـــوی، 

بیـــان  بـــا  اصفهـــان  اســـتاندار 
اینکه گـــزارش فنی پـــروژه آزادراه 
اصفهـــان- شـــیراز بـــرای عبـــور از 
پارک ملـــی کلاه قاضـــی در تهران 
در حـــال بررســـی اســـت، گفت: 
به دنبـــال ایجـــاد اکوتوریســـم در 

مناطـــق چهارگانـــه هســـتیم.

ایسنا  حامـــد عـــادل، مدیـــر 

پایـــگاه میراث  فرهنگی بســـطام و 
خرقـــان از آغاز مرمـــت اضطراری 

برج کاشـــانه بســـطام خبـــر داد.

ایرنا  منصور مهرزاد، مدیرکل 

و  گردشـــگری  میراث فرهنگـــی، 
صنایع دســـتی کردســـتان گفت: 
ریـــال  میلیـــارد   ۷۲۰ ز  ا بیـــش 
ی  بانک هـــا توســـط  تســـهیلات 
گردشـــگری، آینده، توسعه تعاون 
و کارآفرینـــی امید بـــه فعالان حوزه 
گردشگری و صنایع دستی استان 

پرداخت شـــده اســـت.

اخبار

رقم صـــادرات باید از ۲۴ 
میلیـــون یورو در ســـال 
۱۴۰۱ به ۴۹۰ میلیون یورو 
در ســـال پایانـــی برنامه 
هفتـــم توســـعه برســـد. 
ولیکن هیـــچ توضیحی، 
هیـــچ   ، ی بنـــد هیـــچ 
تبصره ای مبنـــی بر اینکه 
چگونـــه قرار اســـت این 
افزایـــش اتفـــاق بیفتد، 

آورده نشـــده است. 

ـــرش بـ

جایگاهصنایعدستیدربرنامههفتمتوسعهکجاست؟

دست های ارزآور

بـــاز هم صنایع دســـتی جایـــگاه قابل 
دفاعـــی در متن منتشـــر شـــده لایحه 
برنامـــه هفتم ندارد و به نظر می رســـد 
کـــه از قلم افتاده اســـت. تنهـــا یکبار 

یادداشت

حجتاللهمرادخانی
مدرسدانشگاه

در ماده 8۲ در فصـــل ۱۷ لایحه برنامه 
هفتم توســـعه_ کـــه به بخـــش میراث 
فرهنگی، گردشـــگری و صنایع دستی 
اختصـــاص یافتـــه  اســـت- از صنایـــع 
 دســـتی نام بـــرده شـــده اســـت؛ آنجا 
که بـــه ارتقای میزان صـــادرات صنایع 
دســـتی اشـــاره دارد و می گویـــد، رقـــم 
صادرات بایـــد از ۲۴ میلیـــون یورو در 
سال ۱۴۰۱ به ۴۹۰ میلیون یورو در سال 
پایانـــی برنامه هفتم توســـعه برســـد. 
ولیکن هیـــچ توضیحی، هیـــچ بندی، 

هیچ تبصره ای مبنی بـــر اینکه چگونه 
قرار اســـت این افزایـــش اتفاق بیفتد، 
آورده نشـــده اســـت. دیگـــر در هیـــچ 
کجـــای فصـــل ۱۷ لایحـــه برنامه هفتم 
توســـعه اشـــاره ای بـــه صنایع دســـتی 
نمی شـــود و دیگـــر حکمـــی در ارتباط 
بـــا صنایـــع دســـتی نمی بینیـــم. یعنی 
در واقـــع، در برنامه ای که سرنوشـــت 
کشـــور را از ســـال ۱۴۰۲ تا ســـال ۱۴۰6 
تعییـــن می کنـــد و طبیعتـــاً لایحه های 
بودجـــه ســـالانه و تخصیـــص منابع و 

اعتبـــارات همگی با نگاه به این ســـند 
بالادســـتی اختصاص خواهـــد یافت، 
چرا باید صنایع  دســـتی از قلم بیفتد. 
صنایـــع  دســـتی، حـــوزه ای به شـــدت 
راهبـــردی و بـــا ظرفیت خوب اســـت، 
چـــه تفاوتـــی میـــان صنایع دســـتی، 
گردشگری و میراث فرهنگی است که 
مـــا در فصل ۱۷ برای میـــراث فرهنگی 
و گردشـــگری ماده هـــای متعدد داریم 
اما بـــرای صنایع دســـتی هیچ ماده ای 
نداریم. این ســـؤالی اســـت که باید از 

یکی از وظایف 
معاونت 

صنایع دستی 
وزارت میراث 

فرهنگی 
تلاش برای 

پررنگ کردن 
صنایع 

دستی در 
قالب اسناد 
بالادستی در 
برنامه هفتم 
توسعه است

مدیـــران میدانی حـــوزه صنایع 
دســـتی پرســـید که در ۲ ســـال 
و  ســـتگاه ها  د کـــه  شـــته  گذ
سازمان های مختلف در تلاش 
بودند با رایزنـــی بتوانند احکام 
بیشـــتری در حوزه خودشـــان 
در بطـــن برنامه هفتم توســـعه 
جـــای دهند، چرا ایـــن عزیزان 
دفاعی منجر بـــه نتیجه در این 
حـــوزه نداشـــته اند. بـــه نظرم 
بایـــد وزارت میـــراث فرهنگـــی 
نســـبت به این قضیه، واضح و 

مبرهن پاســـخ دهد.
نکتـــه دیگـــر ایـــن اســـت کـــه 
بـــه هـــر حـــال یکـــی از وظایف 
معاونـــت صنایع دســـتی وزارت 
میـــراث فرهنگی تـــلاش برای 
پررنگ کـــردن صنایع دســـتی 
در قالب اســـناد بالادســـتی در 
برنامـــه هفتم توســـعه اســـت. 
اینجـــا هـــم کار چندانی صورت 
نگرفته اســـت. به هر حال این 
وزارتخانه یک معاونت حقوقی 
دارد و از رهگـــذر آن می توانـــد 
لابی کنـــد امـــا در عمل چیزی 
نمی بینیم و من شـــما را ارجاع 
می دهم به متـــن برنامه هفتم 
توســـعه کـــه هیـــچ خبـــری از 
صنایـــع دســـتی نیســـت. ای 
کاش معاونـــت صنایع  دســـتی 
توضیحی واضح می داد که چرا 
این اتفاق به این شـــکل صورت 
گرفته و این قضیه بســـیار مهم 
و قابل تأملی اســـت و تبعاتش 

الان در نمی آیـــد.

شـــد  ر ( ی د قتصا ا منظـــر  ز  ا
فصـــل  ر  د نیـــز   ) ی د قتصـــا ا
توســـعه،  برنامـــه هفتـــم  اول 
ز  ا کـــه  نـــد  کرد پیش بینـــی 
۱۴۰۲ تـــا ۱۴۰6 بایـــد متوســـط 
رشـــد ســـالانه ۲۳ درصـــد برای 
محقـــق  غیرنفتـــی  صـــادرات 
گذشـــته  ســـنوات  در  شـــود. 
همیشـــه صنایع دستی و فرش 
دســـتباف بخش مهمی از این 
فصل بـــوده اســـت. وقتی یک 
ســـرفصل بـــه ایـــن مهمـــی در 
حوزه صادرات غیرنفتی داریم، 
چرا در روند توسعه اقتصادی و 
در روند فصل مربوط به رشـــد 
اقتصادی برنامه هفتم توسعه، 
صنایع دســـتی فراموش شـــده 
اســـت. این ظرفیتی اســـت که 
می توانـــد صـــادرات غیرنفتـــی 
ما را به طور محسوســـی رشـــد 
دهـــد و ارزآوری کنـــد، طبیعتـــاً 
زمینه های پایـــداری برای ایجاد 
اشـــتغال به  ویژه در نواحی دور 
از مرکز و ایجاد زیرساخت های 
صنعتی و اشتغال های عمومی 
برای دولت هم دشـــوار اســـت 
هزینه هـــای  مســـتلزم  هـــم  و 

بســـیاری است.
از  می توانیـــم  مـــا  کـــه  کاری   
نـــق  و ر و  یـــت  حما ر  رهگـــذ
بـــا حداقـــل  صنایـــع دســـتی 
هزینه های ممکن، در بهترین 
و اثربخش ترین شـــکل ممکن 
اشـــتغالش بـــه وجـــود آوریـــم 
و وقتـــی در اســـناد بالادســـتی 

ماننـــد  بمانیـــم  آن غافـــل  از 
ایـــن می مانـــد کـــه به دســـت 
خودمان فرصتی را ســـوزانده و 
حتی نبینیمش. این حســـرت 
بزرگـــی اســـت و طبیعتـــاً وقتی 
ر  د ســـتی  د یـــع   صنا زه  حـــو
برنامه هـــای توســـعه و اســـناد 
بالادســـتی دیده نشـــود تبعاتی 
مانند تعطیلـــی کارگاه  های این 
حوزه را می تواند در پی داشـــته 
باشـــد. بـــه جبـــران تعطیلـــی 
کارگاه هـــای صنایـــع دســـتی و 
بیکاری ناشـــی از آن به احتمال 
خیلـــی زیـــاد، داورهـــا بایـــد از 
طریـــق دولـــت، وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و همچنین 
ی  هـــا د نها و  کشـــور  رت  ا وز
متولـــی حوزه اشـــتغال و بهبود 
وضعیـــت اجتماعی در کشـــور 
اعتبـــارات، تســـهیلات، پـــول، 
انـــرژی، وقـــت، ســـرمایه های 
مـــادی و معنوی صرف شـــود تا 
بیـــکاری به وجود آمـــده از بین 
بـــرود. ما چـــرا بـــدون هزینه و 
یا بـــا حداقـــل هزینـــه از ایجاد 
بیـــکاری جلوگیـــری نکنیـــم تا 
بعـــداً با صـــرف هزینه فـــراوان 
اشـــتغالزایی کنیـــم؛ آن هـــم 
اشتغالی که ریشه در فرهنگ و 
هویت کشـــور ما دارد و می توان 
با صـــادرات محصولاتـــش، هر 
کدامش بـــه مثابه یک ســـفیر 
فرهنگـــی نـــام و آوازه ایـــران را 
در دنیـــا بـــه نیکـــی و زیبایی به 

بکشـــاند. تصویر 

مهر

زیســـتبـــوم: فعـــالان گردشـــگری خبـــر 
می دهند که بیشـــترین درخواست ها برای 
ســـفر به ایران در پاییز و بهار ســـال آینده از 
سوی گردشـــگران چینی اســـت. ابراهیم 
پورفرج، رئیس پیشین جامعه تورگردانان 
هـــم از تغییر وضعیت ســـفر گردشـــگران 
خارجی بـــه ایران خبر می دهـــد و می گوید 
برخلاف تابستان که تورهای خارجی ایران 
را انتخـــاب نکردنـــد امـــا برای پاییـــز تعداد 
درخواســـت ها برای ســـفر به ایـــران زیاد و 
در فروردین و اردیبهشـــت ماه ســـال ۱۴۰۳ 
حجم ایـــن درخواســـت ها بیشـــتر از پاییز 
امســـال هم شـــده اســـت. البته خبرها از 
حضـــور تدریجـــی گردشـــگران اروپایی در 

قالب گروه هـــای کوچک نشـــان دارد.
آمارهای وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســـتی حاکی از این اســـت که در 
ســـه ماه نخســـت ســـال ۱۴۰۲ در مجموع 
یـــک میلیـــون و ۴۱۰ هـــزار و 8۲۲ نفـــر بـــه 
ایـــران ســـفر کرده انـــد و در ســـال ۱۴۰۱ نیز 
در مجمـــوع ۴ میلیون و ۲۳۰ هـــزار و ۵68 
نفـــر تبعه خارجـــی وارد ایران شـــده اند. به 
اســـتناد همیـــن آمارها بیشـــترین شـــمار 
مســـافران ایـــران از کشـــورهای همســـایه 
بویژه عراق بوده است. فعالان گردشگری 
از رشـــد گردشـــگران چینـــی و روســـی نیز 
خبـــر می دهند. رئیـــس پیشـــین جامعه 
تورگردانـــان در آییـــن گرامی داشـــتی کـــه 
به پاس ســـه دهـــه فعالیـــت او در صنعت 
گردشـــگری برگزار شد می گوید: مشکلاتی 
در مســـیر ورود گردشـــگران خارجی وجود 
دارد که مـــا امیدواریم رفع و شـــرایط بهتر 
شـــود. گردشـــگری ایران به دلایل مختلف 
از ســـال ۹8 وارد بحران شـــده و پیش بینی 
می شـــود برای بازگشـــت به وضعیت پیش 
از ســـال ۹8 حدود چهار سال زمان صرف 

. شود

پورفـــرج در این مراســـم تعریـــف می کند: 
زمانی که وارد این صنعت شـــدم، اصلاً تور 
ورودی نبود، در ســـال ۷۰ نخستین تور را از 
ایتالیا به ایران آوردم و پیش از من شـــرکت 
آیتو )زیـــر نظر بنیاد مســـتضعفان( یک تور 
از ژاپـــن آورده بـــود. آن روزها دو تا ســـه ماه 
طول می کشـــید تا ویـــزای ایـــران برای یک 
گردشگر خارجی صادر شـــود. در سال 8۴ 
جامعـــه تورگردانان موفق شـــد تورگردانان 
عضو این تشکل را از مالیات معاف کند. در 
عین اختلاف نظرها تلاش زیادی شد تا راه 
سفر گردشگران خارجی به ایران باز شود.

عوارضخروجیدیگرنمیتواند
صرفحقوقکارمندانشود

ن  و معـــا ـ  ن  فیا لبا شـــا صغـــر  علی ا
ـ فرهنگـــی  میـــراث  وزارت   گردشـــگری 
بـــه  اشـــاره  بـــا  مراســـم  ایـــن  در  نیـــز 
جریان ســـازی های این تشـــکل در صنعت 
گردشـــگری، می گوید: جامعه تورگردانان 
همیشه پیگیر مسائل مختلف آژانس های 
واردکننده گردشـــگر به ایران بوده اســـت، 
از جملـــه اینکه پیگیر شـــد تا درآمـــد ورود 
گردشـــگران در حـــوزه اقتصـــاد غیرنفتـــی 
لحـــاظ و فعالیـــت بـــرای ورود گردشـــگر از 
مالیـــات معـــاف شـــود. بـــا پیگیـــری وزیر 
میـــراث فرهنگـــی، گردشـــگری و صنایـــع 
دستی این موضوع در قانون شرح وظایف 
وزارتخانـــه آمد که به صورت دائمی اســـت.

 بـــه گفتـــه معـــاون گردشـــگری در حـــوزه 
مالیـــات بند الف مـــاده 8۲ تمهید مالیاتی 
در نظـــر گرفتـــه شـــده بـــود و اصلاحی که 
توسط کمیســـیون شـــوراها صورت گرفت 
این بـــود کـــه معافیت هـــای مالیاتی قبلی 
حفـــظ شود.شـــالبافیان دربـــاره حمایت 
دریافتـــی از محل عوارض خروج از کشـــور 
نیز می گویـــد: زمانـــی که عـــوارض خروج 
را وضـــع کردنـــد توجیـــه ایـــن بود کـــه به 

زیرساخت گردشـــگری اختصاص یابد که 
محقق نشد. اکنون در دو کمیسیون تأیید 
شـــده که مبلغ قابـــل توجهـــی از عوارض 
خروجـــی به گردشـــگری اختصـــاص یابد 
و اگـــر دولـــت هـــم نخواهد در ســـاختاری 
که قانونگـــذار تعریـــف کرده اســـت مبلغ 
عوارض خروجی در زیرساخت گردشگری 
صـــرف می شـــود و نمی تواند صـــرف حق و 
حقوق کارمندان شـــود، چون نوشته شده 
برای زیرســـاخت گردشـــگری صرف شود.

معاون گردشـــگری درباره پرداخت مزایای 
اقامتی کارکنان دولت، از جمله اســـتفاده 
از اقامتگاه هـــا و مراکز تفریحی و ورزشـــی و 
فرهنگـــی آن را منـــوط به ثبت در ســـامانه 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســـتی یا همان جانا می دانـــد و می گوید: 

ایـــن مصوبـــه چنـــد روز پیش بـــه تصویب 
هیأت وزیران رســـید. همیشه این چالش 
وجـــود داشـــت کـــه در ایـــام پیک ســـفر، 
دســـتگاه ها با ظرفیت اقامتی که داشـــتند 
بازار را تحت تأثیر قرار می دادند. هتلداران 
باید بتوانند بازوی اجرایـــی ما برای تحقق 
ایـــن مصوبه باشـــند. مـــا نمی دانیم چقدر 
تخت در کشور داریم و نمی دانیم ظرفیت 
اقامتـــی دســـتگاه ها چقـــدر هســـت.او از 
تلاش معاونت گردشـــگری بـــرای تصویب 
مصوبـــه دیگری دربـــاره عـــدم بهره برداری 
دستگاه ها از این مراکز اقامتی دولتی خبر 
می دهـــد و می گوید: به زودی پیشـــنهادها 
و موضوعـــات گردشـــگری در برنامه هفتم 
توسعه در کمیســـیون تلفیق مورد بررسی 

قـــرار می گیرد.

افزایشگردشگرانچینیدرایران
فعالانگردشگریخبردادند


